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Inleiding 

Ter uitvoering van de nota 'Landbouwkundig onderzoek in perspectief (Tweede Ka
mer, vergaderjaar 1987-1988, 19307 nr. 6) werd het onderzoek van de Dienst Landbouw
kundig Onderzoek in de afgelopen jaren in een kleiner aantal instituten geconcentreerd. 
Als vervolg hierop gaf de Secretaris-Generaal in februari opdracht om de voor- en 
nadelen na te gaan van een samenvoeging van het Rijksinstituut voor Natuurbeheer en 
het Instituut voor Bosbouw en Grocnbeheer 'De Dorschkamp'. Deze analyse resulteerde 
in november in de publikatie van een beleidsvoornemen, waarin voorgesteld wordt de 
genoemde instituten op 1 januari 1992 daadwerkelijk samen te voegen. De doelgroepen 
en dienstcommissies van beide instituten werden tot 1 februari 1991 in de gelegenheid 
gesteld commentaar op dit beleidsvoornemen te leveren. 

De beoogde samenvoeging maakt een integratie mogelijk van het onderzoek ten 
behoeve van het beleid en het beheer inzake bos en natuur. Hierdoor kan effectiever 
worden ingespeeld op de bij de doelgroepen levende vraag naar onderzoek. Ook zal door 
het samenbrengen van de deskundigheid van de bij de fusie betrokken instituten de 
wetenschappelijke kwaliteit van het onderzoek toenemen. 

In juni werd door de departementsleiding van het Ministerie van Landbouw, Natuur
beheer en Visserij besloten tot een ingrijpende herschikking van de taken op het gebied 
van natuur, milieu, bos en landschap. Hierbij werd ten behoeve van een goede door
stroming van kennis en informatie ook voorzien in de oprichting van een kenniscentrum. 
In een in december verschenen beleidsbesluit werden organisatie en werkwijze van dit 
Informatie- en Kenniscentrum (iKC-Natuur) nader uitgewerkt. Hierbij werd ook be
paald dat acht formatieplaatsen van de Dienst Landbouwkundig Onderzoek (i.e. RIN en 
Dorschkamp) overgaan naar genoemd IKC. Gevreesd moet worden dat hierdoor de 
uitvoering van het RiN-onderzockprogramma Evaluatie van terreinbeheer ernstig be
moeilijkt, zo niet onmogelijk wordt. 

In september kwam het informatieplan van het RIN gereed. Voor de opstelling hiervan 
werden alle activiteiten van het Instituut in een model samengebracht. Tevens is een 
overzicht gemaakt van de informatie die wc bij de uitvoering van de werkzaamheden 
gebruiken en vormen. Het doel van de daarop volgende informatieplanning is het 
verkrijgen van inzicht in de effectiviteit en efficiëntie van onze informatiebcnutting. Het 
Informatieplan maakt duidelijk dat hierin verbetering mogelijk is, die via een project-
gewijze aanpak gerealiseerd zal worden. Doordat vanaf het begin van de opstelling van 
het informatieplan een verband is aangebracht met de primaire opdracht van het 
Instituut, te weten het uitvoeren van onderzoek ten behoeve van de natuurbescherming, 
wordt duidelijk dat een verbetering in het omgaan met informatie zal leiden tot een 



verbetering van de aansluiting van het onderzoek op de vraag vanuit de doelgroepen, 
alsook van de wetenschappelijke kwaliteit van het onderzoek. 

Wat verder de aandacht trok 

Op 30 januari bezocht een delegatie van de Nationale Raad voor Landbouwkundig 
Onderzoek onder leiding van zijn voorzitter, ir. A. de Zeeuw, het Instituut. Tijdens dit 
werkbezoek werd uitvoerig van gedachten gewisseld over de onderzockprogrammering 
van het Instituut, waarbij vooral aandacht is besteed aan het ecologisch onderzoek in 
versnipperde landschappen en het op natuurontwikkeling gerichte onderzoek. 

Op 2 mei verzorgden het Staring Centrum en het RIN gezamenlijk een werkbezoek van 
de departementsleiding en de directeuren van beleidsdirecties van het Ministerie van 
Landbouw, Natuurbeheer en Visserij. Hierbij werd een breed overzicht gepresenteerd 
van het milieuonderzoek van het Staring Centrum en het natuuronderzoek van het RIN. 
Het door beide instituten gezamenlijk uitgevoerde onderzoek op het gebied van de 
aquatische ecotoxicologie werd toegelicht en ook werd de op gang komende samen
werking bij het landschapsccologisch onderzoek en het natuurontwikkelingsondcrzoek 
geïllustreerd. 

Tijdens het werkbezoek van drs. G. van der Lely (Directeur-Generaal Landbouw en 
Voedselvoorziening) op 11 juli werd nadrukkelijk ingegaan op de interactie tussen het 
fundamentele wetenschappelijk onderzoek en het toegepaste onderzoek ten behoeve van 
de realisatie van de ecologische hoofdstructuur en het soortenbeleid. 

Hoewel in het verslagjaar zowel de instelling van een IKC-Natuur als een fusie met de 
Dorschkamp hun schaduw vooruitwierpen, heeft dat in 1990 weinig effect gehad op de 
opbrengst van het onderzoek. Door duidelijke uitspraken over de (rechts)positie van de 
medewerkers en een goede informatievoorziening werd voorkomen dat deze ontwikkelin
gen een onevenredig beslag legden op de inzet van de medewerkers. Integendeel, dank zij 
de vele nieuwe initiatieven van de laatste jaren ziet het Instituut de fusie met vertrouwen 
tegemoet. 



Het onderzoek van het Instituut 

In het verslagjaar werd van de Directie Wetenschap en Technologie van het Ministerie 
van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij de opdracht ontvangen om in het kader van de 
uitvoering van het Natuurbeleidsplan een aantal onderzoekprogramma's uit te werken. 
Dit betrof in de eerste plaats een programma Ruimtelijke rangschikking waarin de 
invloed van de ruimtelijke structuur van het landschap op de aanwezigheid van plante
en diersoorten nader dient te worden onderzocht. In samenwerking met het Staring 
Centrum werd hiertoe een programma ontwikkeld. Een tweede programma betrof 
onderzoek rond het thema Natuurontwikkeling. Dit thema werd aangevat in samen
werking met opnieuw het Staring Centrum en met het Centrum voor Agrobiologisch 
Onderzoek. Beide programma's kwamen in het verslagjaar in hoofdlijnen gereed. Een 
derde programma, Natuurgerichte normstelling voor stoffen, vergde iets meer overleg en 
afstemming; samen met het Staring Centrum werd niettemin een grotendeels afgerond 
programma ontwikkeld. Had bij bovengenoemde drie programma's ons Instituut het 
voortouw, dat lag andersom bij een eveneens ontwikkeld programma Aardkundige 
waarden waar het Staring Centrum als trekkcrinstituut het RIN om deelname vroeg. 

Aan de ontwikkeling van twee andere programma's, gewijd aan respectievelijk Soor
tenbeleid en Mcctnctontwikkcling, werd in verband met het voorlopig ontbreken van 
financiering minder tijd besteed. 

Gestreefd wordt naar het inschakelen van kennis die bij andere instellingen in Neder
land aanwezig is, o.a. door een mede door BION (NWO) gefinancierd programma in het 
kader van onderzoekers in opleiding. 

Het programma Ruimtelijke rangschikking, getrokken door de afdeling Landschapse
cologie, richt zich op het probleem van de versnippering van de natuur. Het constateert 
dat in bossen, heiden, venen, moerassen en schraallanden het milieu in de tijd gezien een 
naar verhouding constante kwaliteit heeft, zodat soorten zich een relatief sterke plaats-
trouw kunnen permitteren. Daardoor zijn deze typen ecosystemen in Nederland ver
moedelijk het meest gevoelig voor versnippering. Het programma stelt voor het lopende 
onderzoek in kleinschalige cultuurlandschappen te continueren als onderbouwing voor 
nieuw onderzoek in laagveenmoerassen en in heiden en hoogvenen. Voorgesteld wordt te 
werken aan zoogdieren, vogels, amfibieën, vlinders, sprinkhanen en mieren om uit
eindelijk tot algemeen toepasbare concepten en modellen te komen. 

Het programma Natuurontwikkeling, waarin de afdelingen Botanische Ecologie en 
Hydrobiologie een grote inbreng hebben, richt zich op de vragen hoe en waar in 
Nederland nieuwe natuurgebieden met de gunstigste verhouding tussen kosten en baten 
kunnen worden ontwikkeld. Het programma richt zich op beckdalsystemen, laag-



vccnlandschappen, het rivierengebied en het duingebied langs de kust. Achtereenvolgens 
zal aandacht worden geschonken aan rcfercntiebeelden, te kiezen doelsystemen, te stellen 
randvoorwaarden, aan het voorkomen van kansrijke situaties en aan de concreet te 
nemen maatregelen voor natuurontwikkeling. Bij de uitvoering is gekozen voor een 
verkennende fase van een jaar waarin de nu reeds aanwezige kennis snel beschikbaar 
wordt gemaakt voor de gebruikers. Daarna dient een verdiepende fase te volgen. 
Het onderzoek naar natuurgerichte normstelling is zeer uiteenlopend van aard want het 
is in principe gericht op de effecten van alle menselijke activiteiten van verontreiniging 
door PCB'S tot gebruik van 'mountain bikes'. Dat betekent dat op vele plaatsen binnen het 
Instituut onderzoek aan natuurgerichtc normstelling plaatsvindt. In het programma 
Natuurgcrichtc normstelling voor stoffen, dat door de afdeling Ecotoxicologic wordt 
getrokken, wordt 'slechts' het onderzoek met betrekking tot verontreiniging door giftige 
stoffen bijeengebracht. Voorgesteld wordt de kern van het programma te richten op 
polycyclische aromatische koolwaterstoffen (PAK'S) in het rivierengebied. Daarbij dient 
de vertaling naar ccosysteemniveau steeds in het oog te worden gehouden. Vanuit de kern 
van het programma dient dan steeds extrapolatie naar andere stoffen en andere ecosyste
men te kunnen plaatsvinden. 

In het verslagjaar werden ook enkele omvangrijke vroegere onderzoekprogramma's 
afgerond. Dat gold bijvoorbeeld voor het werk van de Studiecommissie Waterbeheer 
Natuur, Bos en Landschap (SWNBL) waarvan op 6 september 1990 een aantal belangrijke 
eindproduktcn aan de opdrachtgevers werd overhandigd. 

Het project Ecologische Karakterisering van Oppervlaktewateren in Overijssel (EKOO) 
van de afdeling Hydrobiologie werd afgesloten met een Engelstalig proefschrift, een 
Nederlandstalig bock voor gebruikers in en buiten Overijssel en een goed bezocht 
symposium. 

Een ander symposium dat door het Instituut werd georganiseerd maakte deel uit van 
de reeks van jaarlijkse RiN-symposia. Het was deze maal gewijd aan de (her) introductie 
van soorten, met als ondertitel 'Redding of facc-lift van de natuur?' 

De afdeling Estuariene Ecologie organiseerde het 7th International Wadden Sea 
Symposium op Ameland. Dit zeer geslaagde symposium met een grote bezetting werd 
gekenmerkt door zeer intensieve discussies over de doelstellingen van het natuurbeheer in 
de internationale Waddenzee. Ook beheerders van de Engelse Wash waren voor de eerste 
maal hierbij aanwezig. 

Dezelfde afdeling was intensief betrokken bij de voorbereidingen voor de herziening 
van de Planologische Kernbeslissing over de Waddenzee. In dat kader werd een nota 
uitgebracht over het toekomstig beheer van de Waddenzee. Later werd de daarin 
ontwikkelde visie ook ingebracht in een internationale studie over het beheer van het 
gehele waddengebied. 

Ook de afdeling Dierecologic was internationaal zeer actief. Naast onderzoek in de 
Westafrikaanse overwintcringsgebieden van onze trekvogels kon voor de eerste maal in 
de geschiedenis onderzoek worden verricht in de Siberische broedgebieden van in 
Nederland overwinterende ganzen. Het op de rotgans toegespitste onderzoek verliep met 
succes en kon dank zij de omvangrijke ondersteuning door onze Russische collega's 
zonder grote problemen worden uitgevoerd. 

Nog meer medewerkers gingen de kou in. Zo namen er vier deel aan de eerste 
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Kxcnrsic hij tic Poolse basis Henryck Arctowski op King George Island. Antarctic; 

Nederlandse Antarctica Expeditie die van i december 1990 tot 2 februari 1991 King 
George Island in Antarctica bezocht. Deze expeditie stond onder leiding van de directeur 
Onderzoek van het Instituut. Reeds voor vertrek had de expeditie een van haar belang
rijkste doelen bereikt: Nederland werd toegelaten als stemgerechtigd lid tot het An
tarctisch Verdrag. Tegelijkertijd verbleef een vijfde RiN-medewcrker op een locatie nabij 
de Autralischc basis Casey. 

De in 1989 ingezette samenwerking tussen Europese onderzoekinstellingen met een 
hoofdtaak op het gebied van natuurbeheer werd geïntensiveerd. Stappen werden geno
men om een gezamenlijk onderzoekprogramma te ontwikkelen, gericht op de thema's 
klimaatverandering, landschapsecologische processen en ecotoxicologie. 

Een belangrijke ontwikkeling binnen het Instituut was die van een kennissysteem. 
Samen met de Technische en Fysische Dienst voor de Landbouw werd door de afdeling 
Adviezen en Algemeen Onderzoek een eerste computerprogramma ontwikkeld dat laat 
zien hoe een beheerder advies kan krijgen over een specifiek beheersprobleem, in dit geval 
bepaalde aspecten van heidebcheer, door op een gestructureerde manier vragen te 
stellen. Gestreefd wordt naar een verdere ontwikkeling van deze kennissystemen. 



Botanische Ecologie 

In 1990 zijn de activiteiten met betrekking tot de inhoudelijke invulling van de onder
zoekprogramma's voortgezet. De prioriteit van het algemeen onderzoek in het kader van 
het Natuurbeleidsplan ligt onder meer bij het verwerven van kennis en inzichten over de 
mogelijkheden van natuurontwikkeling. Hierbij gaat het vooral om de verhoging van 
natuurwaarden in beekdalsystcmen, laagveenlandschappen, het rivierengebied en het 
duingebied langs de kust. Met de uitvoering van dit onderzoekprogramma zal volgens de 
plannen in 1991 een begin worden gemaakt. 

In het verslagjaar werd relatief veel energie gestoken in het opzetten van een nieuwe 
organisatiestructuur van de afdeling waarbij in de instelling van enkele geïntegreerde 
projecten, t.w. Natuurontwikkeling van bossen en struwelen, Natuurontwikkeling van 
korte vegetaties en Plantengemeenschappen, wordt voorzien. 

Daarnaast betekende het schrijven van hun dissertaties voor enkelen van de onder
zoekers van de afdeling ook een relatief grote tijdinvestering. Een proefschrift kwam in het 
verslagjaar gereed, maar de promotie vond eerst in 1991 plaats. 

Bossen en struwelen 

Het manuscript van het handboek 'Bosgcmccnschappen' kwam in het verslagjaar gereed 
en de druk werd ter hand genomen. Dit handboek zal evenals het handboek 'Natuurtech-
nisch bosbeheer' in 1991 verschijnen. In 1990 kwam een sleutel ten behoeve van de 
determinatie van de Nederlandse bosassociaties met behulp van de personal computer 
gereed. Deze sleutel zal tegelijk met de publikatie van het handboek 'Bosgemccn-
schappen' beschikbaar komen voor geïnteresseerden. In nauwe samenwerking met de 
Dorschkamp en het project Plantengemeenschappen werd bijgedragen aan een bewer
king van de syntaxonomie en synecologie van de Elzcnbrockbosscn van de klasse van de 
Alnetea, hetgeen leidde tot het onderscheid van vijf associaties in Nederland. Daarnaast 
werd de strooisclontwikkeling en bodemopbouw in een aantal bostypen bestudeerd. 

In 1990 werden de waarnemingen volgens de zogenaamde SILVI-STAR methode uit
gevoerd in een aantal bossen. Voor sommige van deze bossen, zoals het Ncucnburgcr en 
Hasbrucher Urwald respectievelijk bij Wilhelmshaven en Bremen, betrof het een herha
ling van eerdere waarnemingen. Deze herhaling maakt het mogelijk om veranderingen in 
de busstructuur en bossamenstelling te bestuderen. De verwerking van de verzamelde 
gegevens moet nog plaatsvinden. 

In het kader van de samenwerking met het Kronendakproject was het mogelijk de 
programmatuur gericht op de simulatie van het lichtklimaat in bossen op haar validiteit 
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te toetsen. Dit gebeurde in een tropisch regenhos in Frans Guyana. Ook in bossen van 
gematigde streken zullen vergelijkbare waarnemingen worden gedaan, zodat een derge
lijke toetsing in een breed scala van bostypen uitgevoerd wordt. 

Korte vegetaties 

Zoals al eerder door anderen is beschreven, blijkt de diversiteit aan soorten hogere 
planten in graslanden een duidelijke correlatie te vertonen met de accumulatie van 
bovengrondse droge stof. Op grond van waarnemingen in de proeftuin kon worden 
vastgesteld dat de soortenrijkste graslanden met een relatief groot aandeel aan zeldzame 
plantesoortcn een maximale bovengrondse biomassa hebben van ca. 2 tot 5 ton droge 
stof.ha" en op relatief kalkrijkc substraten voorkomen. Op zure, voedselarme zandgron
den en op lutumrijkc en voorheen bemeste substraten is de soortenrijkdom lager. Bezien 
vanuit het oogpunt van het genereren van hoge soortendiversitcit en de bescherming van 
zeldzame plantesoortcn bij natuurontwikkelingsprojecten, bij voorbeeld in voormalige 
landbouwgebieden, verdient het dus aanbeveling om te streven naar een lage produktie. 

Uit het onderzoek naar de effecten van maaien, plaggen en begrazing door grote 
herbivoren en uit modelonderzoek zijn aanwijzingen gevonden om de keuze en intensiteit 
van inwendige beheersmethoden beter op de uitwendige beïnvloeding en lokale hy
drologische en geomorfologische condities af te stemmen met het oog op te beschermen of 
te ontwikkelen natuurwaarden. Het inwendig beheer heeft steeds vaker als primair motief 
de afvoer van de nutriënten die via atmosfeer en water van buitenaf worden aangevoerd, 
en pas daarna het handhaven van een bepaald successiestadium. Onder de huidige 
omstandigheden biedt een beheer gericht op een zo groot mogelijke afvoer de beste 
perspectieven. Hierin voorziet een graasbeheer in de meeste gevallen niet. Op plaatsen 
waar de stikstofbeschikbaarheid niet doorslaggevend is, is de situatie mogelijk wat 
gunstiger. 

Dank zij financiering vanuit de Beleidscommissie Remote Sensing kon een onderzoek 
worden uitgevoerd naar de mogelijkheden om informatie gegenereerd uit remote sensing 
door middel van fotogrammetrisch gecorrigeerde luchtfoto-interpretaties en bewerking 
van satcllietbcclden toe te passen ten behoeve van natuurbeschcrmingsdoeleinden. 
Daartoe werd dergelijke informatie gekoppeld aan gegevens die zijn opgeslagen in een 
bestand van het Geografisch Informatiesysteem (GIS) . Er zijn aanwijzingen gevonden dat 
chopperen en plaggen in de onderzochte heidegebieden de doelmatigste beheersmaat
regelen zijn om vergrassing tegen te gaan. 

Luchtverontreiniging 

Het onderzoek dat uitgevoerd werd in het kader van het Additioneel Programma 
Verzuringsonderzoek, kon in 1990 mede dank zij de vruchtbare samenwerking met het 
Instituut voor Planteziektcnkundig Onderzoek en het Centrum voor Agrobiologisch 
Onderzoek met succes worden afgerond. 

De gemiddelde stikstofdepositie op de Nederlandse heiden bedraagt momentcel ca. 35 
tot 40 kg.ha"'.j"', terwijl die depositie in de nabijheid van emissicbronncn lokaal kan 
oplopen tot het drie- tot viervoudige. Daarnaast is er sprake van blootstelling aan 



zwavelvcrbindingen, ozon c d . In 1990 bedroeg de atmosferische concentratie van S 0 2 

gemiddeld 10 Hg.irr'. De blootstelling aan de/e stoffen kan leiden tot directe toxische 
effecten op individuniveau en tot indirecte effecten, bij voorbeeld ten gevolge van 
verzuring van het bodemmilieu, die nadelig kunnen uitwerken op afzonderlijke indivi
duen en op de levensgemeenschap als geheel. 

Op individuniveau kon worden aangetoond dat de dominante soorten van droge 
heide, zoals struikhei (Calluna vulgaris), bochtige smelc (Deschampsia fluxuosa) en pijpc-
strootje (Molinia caerulea), vermoedelijk niet worden geschaad door de huidige depositie-
niveaus van zwaveldioxide, maar dat er onder de vertegenwoordigers van de nict-
dominante soorten van hcischralc milieus wel degelijk nadelige effecten van de huidige 
S02-concentratics in de atmosfeer zullen optreden. Tabel 1 geeft een overzicht van de 
drempelwaarden voor de blootstelling aan SO,, waarbij de aangegeven soorten op 
enigerlei wijze schade laten zien. Vooral de lagere en enkele hogere plantesoortcn van 
hcischralc milieus zijn zeer gevoelig. Op grond van deze gegevens kon volgens de 
risico-analyse van Van Straalen en Denneman ( 1989; Kcotoxicology and Environmental 
Safety 18: 241-251) worden afgeleid dat al bij S02-eoncentratics hoger dan 8 u.g.m"J meer 
dan 5% van de hcidesoortcn zichtbare schade ondervindt. Bovendien neemt de vitaliteit 
van veel hcischralc soorten af wanneer de pH van het wortclmilicu ten gevolge van 
verzuring daalt tot beneden 4,5. Vermoedelijk is die schade in de huidige situatie niet te 
wijten aan de hoge aluminiumconeentratie in het wortclmilieu van heidcplanten. 

Tabel 1. Grenswaarden waarbij effecten optreden wanneer plantesoorten van droge heide gedurende 42 
dagen worden blootgesteld aan zwaveldioxide (grenswaarden in M_g.m ' berekend via lineaire intrapolatie). 
De effeetparameters zijn: 1. verandering in spruit/wortelvcrhouding; 2. afname in drooggewicht van wortel of 
spruit; 3. bladbeschadiging. Getoetst bij een signincantioniveau van 5% . 

dominante soorten eff'ectparameter grenswaarde 

struikhei 2,3 750 

bochtige smele ' ,2 ,3 750 
pijpestrootje 1 300 

soorten van het Borslelgrnsverbond 

borstelgras 1 200 
gewoon struisgras 1 400 
muizeoor 3 50 
rozenkransje 2 75 

valkruid 1,3 300 

bos-kronkelsteeltje 3 48 
bronsmos 3 40 
geklauwd platmos 3 220 
gerimpeld gaffeltandmos 3 19 
gewoon pluisjesmos 3 144 

heide-klauwtjesmos 3 21 



Ook de huidige blootstelling van heideplanten aan stikstofverbindingen afkomstig uit 
de atmosfeer leidt op individuniveau tot aantoonbare effecten. Tijdens de vegetatieve 
fase worden er negatieve effecten gevonden van blootstelling aan atmosferische stikstof
verbindingen. Het blijkt dat tot zeer hoge stikstofconcentraties in de atmosfeer de opname 
van stikstof in de spruit van struikhei lineair verloopt met de stikstofconcentratie in de 
lucht. De onderzochte soorten reageren hier over het algemeen op met een verhoging van 
de groeisnelheid, maar de mate waarin dit proces optreedt verschilt van soort tot soort. 
Vooral de grassoorten kunnen snel op hel verhoogde stikstofaanbod reageren door de 
groeisnelheid te verhogen; struikhei mist dat vermogen en verhoogt de groeisnelheid bij 
een verhoogd stikstofaanbod pas na verloop van tijd. Struikhei blijkt onder invloed van 
atmosferische NH3 veel kwetsbaarder te zijn voor stressfactoren uit de omgeving, zoals 
droogte, vorst en plagen van de heidekever [Lochmaea suturalis). Al bij een geringe 
blootstelling, vermoedelijk al vanaf 5 (tg.m''', treedt dit verschijnsel op. Verzuring van het 
wortelmilieu resulteert bij een groot aantal nict-dominante heidesoorten al in het pH-
traject van 4,5 tot 5 in groeistoornissen en lagere overlevingskansen (tabel 2). 

Op het niveau van de levensgemeenschap worden de nadelige effecten van blootstel
ling aan S 0 2 en stikstofverbindingen versterkt. In feite worden de langzaam groeiende en 
minder concurrentiekrachtige soorten verdrongen door enkele snel groeiende soorten 
met een groot concurrerend vermogen. Zolang de vegetatie gesloten blijft, blijkt de-
struikhei zelfs bij N-dcpositieniveaus tot 200 kg.ha"'.j"' niet door grassoorten weggecon
curreerd te kunnen worden. Wanneer er echter gaten ontstaan in een struikheivegetatic, 
b.v. na beschadiging ten gevolge van vorst, droogte of een plaag van de heidekever, zullen 
de reeds aanwezige grassoorten, zoals pijpestrootje en bochtige smele, zich snel tot 
dominantie ontwikkelen (fig. 1) en geen ruimte meer laten voor regeneratie van de 
struikhei. Dit proces treedt al bij depositieniveaus van ca. 10 tot 15 kg N.ha"'.j"' op, zoals 
ook aan de hand van simulatiemodellen toepasbaar voor droge en natte heiden kon 
worden vastgesteld. In hoeverre een beperkte beschikbaarheid aan fosfaat een modifice
rende invloed heeft op dit proces, is nog niet bekend. De grassoorten hebben een beter 
vermogen tot koolstoffixatie dan struikhei. Het verschil in fotosynthesesnclheid tussen 

Tabel 2. De pH-waarde met een optimaal effeet op de groei en het pH-traject waarbij geen negatief effect is 

aangetoond. De experimenten werden uitgevoerd op hydrocultuur. 

dominante soorten pH-opt imum pH-trajcct effectparameter 

bochtige smele 
pijpestrootje 
gewoon struisgras 

4.0 

3-5 

4-5 

3-0-4-5 
3-0-3-7 
3.8-4.8 

overleving 

wortolgroei 
wortolgroei 

soorten uit het Bor.stelgrasverbond 

hondsviooltje 
klokjesgentiaan 
muizeoor 
rozenkransje 
val kruid 

4-5"6-5 
4.0-4.8 
4.0-6.5 

4.0-6.5 

3-7-4-7 

wortel groei 
wortolgroei 
wortolgroei 
wortolgroei 
overleving 
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I I open vegetatie 

| gesloten vegetatie 

0 10 50 90 10 50 90 
kg N ha : j ' 

Molinia caerulea 

kg N ha ; j ' 

Deschampsia flexuosa 
Figuur I. Het effect van ammoniumbemesting na twee j a a r op het aantal spruiten en het drooggewicht van 
planten van pijpestrootje (Molinia caerulea) en bochtige smcle (Deschampsia flexuosa) in een open en gesloten 
vegetatiedek. Een verschillend letterteken wijst op een significant verschil tussen de behandelingen. 

grassen en struikhei verandert niet bij toenemende begassing met ammoniak of bemesting 
met ammoniumsulfaat. In een gesloten struikheivcgetatie kan de maximale fotosynthese-
snelheid van grassen niet worden bereikt vanwege overschaduwing. Wanneer het vegeta
tiedek wordt geopend, zullen grassen door hun hogere fotosynthcsesnelheid struikhei 
kunnen wegconcurrcren. 

Niet-dominantc soorten van de hcischrale situaties worden ook sterk verdrongen, 
wanneer zij bij blootstelling aan de huidige niveaus van stikstofdepositie verkeren in 
concurrentie met dominante soorten, zoals gewoon struisgras (Agrostis capülaris). Onder 
een concurrentiedruk van deze grassoort vermindert het regeneratievermogen van de 
populatie zeer drastisch, doordat de vegetatieve groei wordt gereduceerd, de bloem- en 
zaadproduktic worden geremd, en de kiemsnclheid en het cumulatief kicmingspercenta-
ge nadelig worden beïnvloed (fig. 2). Wanneer een populatie van een soort als valkruid op 
een bepaalde plaats is uitgestorven, zal hervestiging vanuit naburige populaties zeer 
problematisch zijn doordat de soort vermoedelijk slechts beschikt over een kort levende 
zaadvoorraad in de bodem en een gering verbreidingsvermogen en geschikte habitats ten 
gevolge van luchtverontreiniging nog slechts in beperkte mate voorkomen. Bijna een 
vijfde van alle heischrale soorten in Nederland beschikt slechts over een geografisch klein 
areaal en wordt door luchtverontreiniging in zijn voortbestaan bedreigd. 

!4 



De ammoniakdeposine op de Asselse Heide wordt genu-tei 

Plantengemeenschappen 

Gedurende het verslagjaar is het project Plantengemeenschappen op bevredigende wijze 
gecontinueerd. De meeste hoofdstukken van het eerste deel van de reeks van vijf hand
boeken zijn in concept afgerond. Het overlijden van prof.dr. J.J. Barkman in september 
betekende ook voor dit project een groot verlies. Gelukkig heeft hij als een belangrijke 
auctor intellectualis van het project nog het overgrote deel van zijn bijdragen van het eerste, 
theoretische handboek kunnen leveren. In het verslagjaar zijn aanzienlijke vorderingen 
geboekt bij de beschrijving van de Ruppietea, de Montio-Gardaminetea, de Scheuch-
zcrietea, de Oxycocco-Sphagnetea en de Potametea. Daarnaast werden ook de As-
plcnictea tric.homanis, de Isoeto-Nanojuncctea, de Festuco-Brometea, de Frangulctea en 
de Alnetea glutinosae in bewerking genomen. Ofschoon het project na een positief 
uitgevallen evaluatie in 1990 nog niet de gewenste uitbreiding kreeg, kon met succes een 
begin worden gemaakt met het onderzoek naar oude vegetatiegegevens. Dit onderzoek 
beoogt oude opnamcgcgcvcns uit de periode 1920 tot 1970 te ontsluiten en in te voeren in 
computerbestanden. Deze bestanden kunnen belangrijke aanvullende gegevens opleve
ren voor het project. 

T5 
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Dierecologie 

Het verslagjaar 1990 werd vooral gekenmerkt door een verdere uitwerking en invulling-
van de DLO-ondcrzoekprogramma's Beheer van dierpopulaties en Bosbegrazing. De 
vormgeving van deze programma's werd mede bepaald door de onderzoekwensen die in 
het Natuurbeleidsplan zijn neergelegd. De afdeling richt zich daarbij vooral op twee 
deelprogramma's: 1. het programma Soortenbeleid, dat tot doel heeft onderzoek te 
verrichten aan ernstig bedreigde diersoorten (zogenaamde prioritaire soorten), om 
specifiek op de soort gerichte maatregelen te kunnen treffen en 2. het programma 
Mectnetontwikkeling, met als belangrijkste doel te komen tot een landelijk meetnet 
waarmee de kwaliteit van de natuur kan worden bepaald. 

Binnen de afdeling is alle kennis aanwezig op het gebied van het aulecologisch 
onderzoek aan dieren die noodzakelijk is voor het uitvoeren van het programma Soorten
beleid. Daarnaast is ruime ervaring opgedaan met betrekking tot het selecteren van 
proces- en ecosysteemindicatoren voor biomonitoring in graslanden en heidegebieden 
om goed inhoud te kunnen geven aan het programma Mectnetontwikkeling. De afdeling 
ziet het dan ook als een uitdaging om de bestaande m.o-programma's op een harmoni
sche manier te verweven met die van het Natuurbeleidsplan. 

Met betrekking tot het ornithologische onderzoek in de afdeling is steeds het uit
gangspunt geweest dal het zwaartepunt dient te liggen op soorten waarvoor Nederland 
een internationale verantwoordelijkheid draagt. Dit zijn vooral watervogels, waaronder 
steltlopers (weidevogels), eenden, ganzen en zwanen. Door het onderzoek te concentre
ren op de overlevingsstrategieën van voorbceldsoorten uit de verschillende groepen hoopt 
de afdeling op een zo efficiënt mogelijke wijze ecologische kennis te verwerven die 
toepasbaar is in het (inter) nationale natuurbeheer en -beleid. Bij de genoemde soorten 
gaat het hoofdzakelijk om twee categorieën: in ons land broedende soorten die in 
zuidelijke landen overwinteren, en soorten die in (sub)arctische streken broeden en bij 
ons als doortrekker of wintergast voorkomen. Voor een goed inzicht in de ecologie van een 
soort is het van belang om de vogels in alle fasen van de levenscyclus te kunnen 
bestuderen. Tot voor kort was dat vaak niet mogelijk, doordat de uitgestrekte broed
gebieden van veel soorten steltlopers, eenden, ganzen en zwanen in de Sovjetunie liggen, 
gebieden die voor ons niet toegankelijk waren. Het is dan ook bijzonder verheugend dat 
in 1 ggo een samenwerkingsverdrag kon worden gesloten met het Institute for Evolutiona
ry Animal Morphology and Ecology in Moskou. Hierdoor is het mogelijk geworden om 
nu ook onderzoek in de Sovjetunie te verrichten. De afdeling heeft daarmee reeds in het 
verslagjaar een begin gemaakt door een expeditie te organiseren naar de broedgebieden 
van de rotgans in noordelijk Taimyr. Naast het bestuderen van vogelsoorten in de 
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Siberische broedgebieden biedt het verdrag mogelijkheden voor andere vormen van 
onderzoek, zoals het bestuderen van ongestoorde ecosystemen in de gematigde streken 
van de Sovjetunie, die als referentie kunnen dienen voor natuurontwikkelingsobjecten in 
Nederland. 

Beheer van dierpopulaties 

Zoogdieren 
Het verzamelen en controleren van opgaven van doodgevonden marters kon ook dit j aar 
worden voortgezet. Het staat nu wel vast dat in het Fries-Drentse Vecnwoudcngcbied en 
op de Utrechtse Heuvelrug zich voortplantende populaties van de boommartcr aanwezig 
zijn. De steenmarter breidt zich nog steeds verder over Nederland uit. In Friesland en in 
Gelderland ten westen van de IJssel werd de soort in 1990 voor het eerst met zekerheid 
vastgesteld. Onverwacht was de vondst van een steenmarter in Zeeuws-Vlaandercn. De 
samenhang van deze vondst met oudere opgaven uit dit gebied en het aangrenzende deel 
van België werd nagegaan. 

Het voortplantingssucccs van de steenmarter in het studiegebied in Nijmegen was, 
evenals in 1989, gering. Een nest met jongen leende zich echter goed voor bestudering van 
een aantal aspecten van de moederzorg. Tevens konden gegevens worden verzameld over 
het gedrag van territoriale mannetjes ten opzichte van dit nest, en over de keuze van 
dagrustplaatscn van het vrouwtje nadat zij het nest met haar encjong had verlaten. In die 
periode maakte zij geen gebruik van schuilplaatsen waarvoor eerst moest worden ge
klommen, wat de keuze aanzienlijk beperkte. In samenwerking met de Directie Natuur-, 
Milieu- en Faunabeheer (NMF) werd een voorlichtingsfolder over stcenmarters in de stad 
samengesteld. 

Of de otter in ons land werkelijk is uitgestorven, blijft nog onzeker. Er bereiken het 
Instituut nog steeds berichten over onbevestigde waarnemingen van deze soort. 

Het aantal dassen dat dit j aa r van een tatoeagemerk kon worden voorzien, was klein 
doordat, overigens zonder aanwijsbare reden, op diverse burchten geen jongen werden 
geboren. In 1990 werden vijf dassen teruggemeld die in vroegere jaren van zo'n merk 
waren voorzien. Met uitzondering van een das die in 1989 in Overijssel was gemerkt als 
jong en in april 1990 bij Delfzijl werd teruggemeld, lagen alle terugmeldingen op minder 
dan 10,5 km van de oorspronkelijke burcht. In samenwerking met het Centrum voor 
Milieukunde te Leiden werd de uitwerking van de gegevens over de maaginhouden van 
doodgereden dassen ter hand genomen. 

Het veldonderzoek naar de verplaatsingspatronen van muskusratten in Flevoland 
werd in de tweede helft van het j aar afgesloten. Er waren in 1990 minder volwassen dieren 
in het studieterrein aanwezig dan voorheen. Uit de terugmeldingen van dieren die eerder 
van een oormerk waren voorzien, blijkt dat deze dieren grotere afstanden kunnen 
afleggen dan tot nu toe bekend was. Ook buiten de reguliere trekperioden werden 
geregeld verplaatsingen vastgesteld. In opdracht van de 'Begeleidingscommissie onder
zoek muskusrattenbestrijding' is een onderzoek begonnen naar de bijvangsten bij deze 
bestrijding. 



Vogels 

Het onderzoek aan aretische ganzesoortcn is in 1990 grotendeels gericht geweest op de 
internationale expeditie naar Taimyr, Siberië; daar werden de mogelijkheden verkend 
voor een broedhiologiseh onderzoek aan de rotgans in de komende vijfjaar. De vogels 
vertrokken dit j aa r vroeg en met lage gewichten uit het waddengebied naar hun arctische 
broedgebied. Tot nu toe werd aangenomen dat de vogels de afstand van bijna 4500 km 
tussen deze gebieden in korte tijd weten te overbruggen. Tijdens de expeditie naar 
Taimyr werd echter duidelijk dat de eerste vogels daar pas in de tweede weck van juni 
arriveren. Daaruit blijkt dat de terugreis naar het broedgebied door de ganzen minstens 
één maal wordt onderbroken. In de delta van de Piassina-rivier werden vier rotganzen, 
waaronder een paartje, waargenomen die eerder op Schiermonnikoog van kleurringen 
waren voorzien. Er werden tijdens de expeditie veel broedbiologische gegevens over de 
rotgans en in mindere mate over de kolgans verzameld; ook werden er ganzen gevangen 
en geringd. Uit de resultaten van de expeditie is gebleken dat er ter plaatse goede 
mogelijkheden zijn voor wetenschappelijk onderzoek aan arctische ganzen. Op een 
eiland in de delta van de Piassina-rivier waar in 1990 negentig paren rotganzen hebben 
gebroed, werd daarom aan het einde van het broedseizoen een verblijfs- c.q. ob
servatiehut gebouwd om daaruit in 1991 de broedende ganzen te kunnen bestuderen. 

Ten behoeve van het onderzoek naar de populaticdynamica van bejaagde gan
zesoortcn werden in 1989/1990 in Friesland 550 kolganzen geringd, aanzienlijk minder 

1 juni 1990: voordal de mi ganzen in hun lnoidgebied n, \,>. m.-Sihr] ie aa nko 
nemers in de nog met sneeuw bedekte toendra alge/et i'743 NB, Hy" O l , ; . 
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dan liet aantal van minimaal iooo waarop was gehoopt. Van twaalf rietgan/.en zijn 
bloedmonsters genomen om na Ie gaan of op grond van de blocdsamcnstclling de 
ondersoort en daardoor de herkomst is te bepalen. Het onderzoek naar de overlevings
kansen van de niet-bejaagde brandgans werd afgesloten met een omvangrijk artikel. Met 
de opschoning van de lijst met tclgebieden voor watervogels en met de herziening van het 
systeem van opslag en verwerking werden goede vorderingen gemaakt. 

Het weidcvogelonderzock heeft in 1990 voornamelijk in het teken gestaan van het 
afronden van enkele artikelen. Een proefschrift over de broed ecologie van weidevogels en 
de implicaties daarvan voor de bescherming en het beheer van deze vogels kwam gereed. 
Het onderzoek naar de thcrmorcgulalic en energiehuishouding bij wcidcvogclkuikens in 
samenwerking met de Rijksuniversiteit Utrecht werd afgesloten, en is nu in de pu-
blikatiefase. Hel in samenwerking met de Dienst Beheer Landbouwgronden (DBI.) en 
Natuurmonumenten uitgevoerde grutto-onderzoek in de Schaalsmeerpolder (Noord-
Holland), dat zes j aar heeft gelopen, is beëindigd. Met de definitieve uitwerking van de 
gegevens moet echter nog worden begonnen. In opdracht van DBL en de Landinrichüngs-
dienst is het wcidcvogclmodcl dat de effecten van graslandbehecr op weidevogels voor
spelt, uitgebreid en herzien. In opdracht van de Directie XMF werd in samenwerking met 
DBI. en enkele andere landbouwinstituten gewerkt aan een advies over de consequenties 
van emissie-arme mcstaanwendingstechnickcn voor milieu en natuur. 

In 1990 werden opnieuw de legsels van zilvermeeuwen met een verschillende cileg-
dalum verwisseld. Voor meeuwen waarbij het uitkomen der jongen door de wisscl-
proeven werd verlaat, bleek de ouderkwaliteit doorslaggevend te zijn voor de grootte van 
het brocdsucccs; voor vogels waarbij dit proces werd vervroegd, was er een duidelijk 
datumcffect. Een analyse van de factoren die de predatie van eieren beïnvloeden, kwam 
gereed. Aan de hand van de gekleurringde zilvermccuwenpopulatie op Terschelling 
werd een onderzoek begonnen naar de relatie lussen de datum waarop individuele 
meeuwen met leggen beginnen (een maat voor de ouderkwaliteit) en de verspreiding van 
de vogels in de winterperiode. 

Het onderzoek aan sterns op Griend, dat in samenwerking met de Rijksuniversiteit 
Groningen wordt uitgevoerd, ging zijn derde jaar in. De werkzaamheden richtten zich op 
de gcdrags-, voedsel- en broedbiologie, het conditicvcrloop van volwassen vogels en 
kuikens gedurende het seizoen, en microklimaatonderzoek met thermodynamische mo
dellen om de energetische uitgave voor thcrmorcgulalic te bepalen van volwassen vogels 
en kuikens. Direct aansluitend op hel veldwerk op Griend werd de koudetolerantic van 
kuikens van de noordse stern op Spitsbergen bestudeerd en enkele maanden later 
vergelijkbaar onderzoek aan de Antarctische stern in Antarctica verricht. 

Met het onderzoek naar de invloed van het proefwindpark nabij Oosterbicrum 
(Friesland) in een geheel operationele situatie werd in september een begin gemaakt. Ook 
toen bleken echter nog niet alle windturbines tegelijk operationeel te kunnen zijn. Een 
analyse van de gegevens over 1. de verstoring van broedvogcls, pleisterende vogels en 
trekkende vogels, 2. vogclslachtoffcrs en vindkansen en 3. nachtelijke aanvaringskansen 
(radar, warmtebccldcamcra en restlichtverstcrker) voor en tijdens de bouw van het park 
en met half-operationeel park kwam gereed en is inmiddels gepubliceerd. 

In opdracht van het Ministerie van Defensie werd begonnen met een onderzoek naar 



Wilde eend als slachtoffer van aanvaring met windmolen 

de uitstralingseffecten van de 25-mm schietbaan in de Marncwaard op de plaatskcuzc en 
het gedrag van watervogels in het binnendijkse gedeelte van het Lauvversmeergebied. 

Het onderzoek naar de aard en oorzaak van het aantalsvcrloop van het korhoen werd 
afgesloten. Op het symposium 'De toekomst van de wilde hoendcrachtigen in Nederland' 
werd gerapporteerd over de resultaten van het onderzoek en over de mogelijkheden en 
voorwaarden van herstelmaatrcgelcn, waarbij uiteindelijk de herintroductie van de soort 
in terreinen waar het korhoen is verdwenen, onvermijdelijk lijkt. 

Herpetofauna 
De activiteiten binnen het geografisch-ecologisch onderzoek bestonden vooral uit de 
coördinatie van de Landelijke Herpetofauna-Inventarisatie. Het onderzoek naar de 
biologie, populatiedynamica en habitatanalyse van de boomkikker richtte zich op de 
uitwerking en publikatic van gegevens over groei, ontwikkeling en leeftijdsindeling van 
de dieren. In het Noordbrabantsc herintroducticprojcct werd in 1990 voor het eerst 
spontane voortplanting van de soort vastgesteld. Er werden veel vragen om advies over 
beheersproblemen in binnen- en buitenland afgehandeld. In internationaal verband 
werd meegewerkt aan een rapport van de Raad van Europa over biotoopbescherming 
van bedreigde reptielen. 
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Bosbegrazing 

Met behulp van het programma ARCINFO zijn dit jaar gedigitaliseerde topografische, 
geografische en vegetatiekundige kaarten van het onderzoekgebied in het Staatsdomein 
bij Hel Loo gemaakt. De vegetatieontwikkeling in alle exclosures en referenticgebieden 

werd fotografisch vastgelegd. De voorjaars
stand van edelhert, ree en wild zwijn in het 
studiegebied was groter dan in 1989. De 
daaropvolgende aanwas van het wilde zwijn 
(30 op een geschatte voorjaarsstand van 40 
dieren) was in 1990 aanzienlijk hoger dan in 
1989 (o). De uitwerking van de inventarisa-
tiegegevens van kleine zoogdieren is ter 
hand genomen. 

In het kader van het onderzoek naar de 
voedsclkcuze van grote herbivoren werden 
de pensinhoud van 34 edelherten en 9 reeën, 
en de maaginhoud van 25 wilde zwijnen 
geanalyseerd. Het onderzoek naar kwantifi-
ceringsmethoden van voedselaanbod werd 
voortgezet. Dit was ook het geval met het 
onderzoek naar de decompositie in situaties 
met en zonder bcgrazing. Het opzetten van 
voedcrexperimentcn ten behoeve van het 
conditiconderzoek in samenwerking met de 
Rijksuniversiteit Utrecht kreeg definitief 
vorm. De resultaten van het onderzoek naar 
de relatie tussen de lichaamsvctrcscrvc bij 
wilde zwijnen en de beschikbaarheid van 
mast werd in een artikel vastgelegd. In de 
loop van 1990 is een onderzoek naar de eco
logie van het wroeten door wilde zwijnen en 
de invloed van het wroeten op de kiemings-
mogelijkhcden van zaden (bosverjonging) 
begonnen. Hoewel er voortgang gemaakt 
werd met de ontwikkeling van het geau
tomatiseerde tclemetriesysteem om het ter-
reingebruik door grote herbivoren vast te 
leggen, leverden proefmetingen nog niet de 
gewenste nauwkeurigheid op. 

Van de bevers die in de Biesbosch zijn 
uitgezet, plantte zich in 1990 voor het eerst 
een vrouwtje voort. Tcrrcingcbruik en tijd
besteding van de bevers die bij het uitzetten 
van een zender waren voorzien, werden be-
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Een van de drie zend- en ontvangmastcn in 
gebruik hij het geautomatiseerde telemetriesys-
teem in het Staatsdomein hij Het Loo 



paald door alle bevers twee of drie nachten per maand te volgen. Het terreingebruik werd 
gekoppeld aan een reereatie-intensiteitskaart. Kr werd een voorlopig kosten-batenmodel 
opgesteld om de energetische inkomsten en uitgaven van de dieren te schatten. Bij bevers 
in gevangenschap werden voedselproevcn uitgevoerd en werden opnamesnelheid en 
verteringsedicientie bepaald. Om de draagkracht van de Biesbosch voor de bever te 
bepalen, werd de oevervegetatie van het gehele gebied in kaart gebracht en in een 
geografisch informatiesysteem opgeslagen. In het onderzoek naar de invloed van bevers 
op het ecosysteem werden vegetatieopnamen gemaakt op de betredingsplaatsen van de 
dieren en plaatsen daarbuiten. Kr vond onder de uitgezette bevers, met name bij de 
vrouwtjes, aanzienlijke sterfte plaats als gevolg van bacteriële infectieziekten. Naar 
aanleiding van de sterfte is ook een onderzoek begonnen naar de mogelijke invloed van 
zware metalen op de bevers. 

Effecten van graslandbeheer op ongewervelden 

De analyse van de soortensamenstelling en aantalsverdcling van sprinkhanen in natuur
lijke en bemeste graslanden is afgerond. Sprinkhanen blijken sterk te reageren op 
wijzigingen in de stikstofbclasting. Uit een eerdere analyse werden aanwijzingen gevon
den dat de veranderende temperatuurconditics in het milieu van de eipakkettcn hier de 
causale factor vormen (bij toenemende stikstofbclasting een dichtere vegetatie met 
toenemend lichtdempend vermogen). Dit heeft geleid tot een experimenteel onderzoek 
naar de invloed van de temperatuur op de embryonale ontwikkeling. Op grond van de 
resultaten kunnen de verschillen in voorkomen van de meeste onderzochte sprink
haansoorten in graslanden goed worden verklaard. Ken onderzoek naar de embryonale 
ontwikkeling bij lage temperaturen werd eveneens afgerond. Hierbij bleken tussen de 
soorten duidelijke verschillen te bestaan in de ondergrens voor ontwikkeling. Computer
simulaties van de uitkomstdata van eieren in verschillend gestructureerde graslanden 
verkeren in een vergevorderd stadium. 

Het onderzoek naar de rol van kleine gelecdpotigen bij de afbraak van organische stof 
heeft geleid tot een definiëring van vijf voedselgilden van nict-predatore mijten op basis 
van de activiteit van de sleutelenzymen cellulase, chitinase en trehalasc. Het effect van 
mijten uit deze vijf gilden op de afbraaksnclheid werd in het laboratorium onderzocht 
met behulp van gemalen blad van bochtige smcle. De resultaten geven, in combinatie 
met het verschil in voorkomen van de vijf gilden in ongestoorde natuurterreinen en 
landbouwgronden, een logische verklaring voor de vervilting van de grasmat, een 
probleem dat bij natuurontwikkeling op voormalige landbouwgronden optreedt. Mi-
croarthropoden zijn ook in te delen naar hun overlevingsstrategie. Hun verdeling over 
deze strategieën in een bepaald gebied geeft informatie over de stabiliteit van het 
bodemecosystcem. 
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